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tartomány költségvetésében” – meséli Sabine 
Kunst, Brandenburg hivatalban lévő kultusz-
miniszter asszonya. „Idén ismét emelkedett a 
támogatás, így a zenekar jelenleg 1,65 millió 
euróban részesül.” Brandenburg tartomány 
kezdettől fogva a Filmzenekar támogatói 
között volt, és támogatása összegét az elmúlt 
években többször is megemelte. Beyer számá-
ra egyértelmű, hogy az olyan kedvező változá-
sok, mint amelyek 2010 óta történtek, csak 
akkor lehetségesek, ha a zenekar kiváló kap-
csolatokat ápol a politikusokkal, és négy szem 
közt is tud velük beszélni. 
Brandenburgban még tényleg számít az adott 
szó, és ígéretüket be is tartották, meséli Beyer. 
A teljes tartományi kormány kiállt az ügy 
mellett, mert felismerte, hogy a Babelsbergi 
Filmzenekar egyedülálló értéket képvisel, és 
az egész tartomány kulturális cégéreként és 
nagyköveteként működik. Ha Brandenburg 
külföldön képviselteti magát, ott a Babelsber-
gi Filmzenekar is jelen van. „Határozottan 
megvan bennünk az, ami a tartomány kultu-
rális életét jellemzi.” Beyer nem utolsó sorban 
konkrétan azokra a korszakalkotó némafil-
mekre gondol, amelyek Babelsbergben ké-
szültek, köztük a Metropolis és a Nosferatu. 
Ezeket a kulturális gyöngyszemeket élőzené-

vel is elő lehetne adni a Babelsbergi Filmzene-
kar közreműködésével. És ha a némafilmek 
zenei kísérete bárhol a világon ismeretlen te-
rületnek számít, ott a zenekar szívesen adja át 
hosszú évek során szerzett tapasztalatát. A 
tartományi kormányzat számára ez is megle-
petésnek számított, és a zenekarnak ezzel az 
érvvel is sikerült hangsúlyoznia fennmaradá-
sa fontosságát.
A zenekar mindemellett nagy közkedveltség-
nek örvend. „Mindenki érzi a zenekaron be-
lüli hihetetlen összetartást” – meséli öröm-
mel Beyer, különös tekintettel arra, hogy 
mindez a nem éppen magas fizetések ellenére 
jellemző a zenekarra. „Ez a majdnem családi-
as hangulat és közösségi szellem sok produ-
cerre és ügyfélre is átragad, akik ennek kö-
szönhetően jól érzik magukat nálunk.” Az 
ilyen hozzáállás pedig a nehéz időszakok át-
vészelését is könnyebbé teszi, akkor is, ha ezt 
a tényezőt még mindig sokan alábecsülik.
Sabine Kunst, Brandenburg jelenlegi kul-
tuszminisztere számára egyértelmű, hogy a 
zenekar létrejötte és indulásának története 
egy „figyelemre méltó művészi profil” alapjá-
ul szolgálnak, különös tekintettel a szimfoni-
kus és populáris zene összekapcsolására. „Az 
említett profil abban nyilvánul meg, hogy a 

zenekar a klasszikus szimfo nikus zenekar 
hangszerei mellett a modern bigband felsze-
reltséghez szükséges eszközökkel is rendelke-
zik. A zenekar mindemellett nemzetközi 
szinten is keresett, és nagy ismertségnek ör-
vend, tehát nagymértékben hozzájárul Bran-
denburg nemzet közi megítéléséhez.” A mi-
niszter asszony ezen kívül utalt a zenekar 
tartományban folytatott sokrétű tevékenysé-
gére, így a wittenbergi Elba-térség fesztiválon 
és a berlini „Classic Open Air” fesztiválon 
való részvételre is.
Meg kell említeni továbbá, hogy a zenekar 
rendszeresen fellép cross-over és film-live kon-
certeken is. Mindezek elég indokot szolgáltat-
nak a kultuszminiszter asszony számára, hogy 
kiálljon a zenekar mellett: „a jelentős mérték-
ben megnövelt finanszírozással a tartomány 
hozzájárul a zenekar működésének biztosítá-
sához. Célunk, hogy ez a támogatás megma-
radjon. Azonban egyértelmű az is, hogy a ze-
nekarnak az állami támogatás mellett 
önállóan is képesnek kell lennie anyagi eszkö-
zök előteremtésére, amihez a különleges profil 
és a közönség szeretete jó alapot biztosít.”

(Das Orchester 2015/9 – 
 Köszönjük a közlés jogát!)

Sven Scherz-Schade

Hurrá, még életben vagyunk!
A válság ellenére

Nem, nincsenek csodaszerek és patent meg-
oldások. Ha a zenekar túlélése a tét, akkor így 
vagy úgy, de küzdeni kell. A zenekarok egy 
része kivonul a barikádokra, sztrájkot és el-
lenállást hirdet, másik fele pedig éppen piaci 
értékét hangsúlyozza a válság idején. A küz-
delem két módja természetesen nem zárja ki 
egymást.
A kulturális menedzsment terén – akárcsak a 
gazdasági életben – a jó, közismert és nagy 

márkanév már fél siker. Ha például a Babels-
bergi Filmzenekar neve kerül szóba, a berli-
ni/brandenburgi klasszikuszene-kedvelők fe-
jében rögtön elkezd „pörögni a film”. Noha a 
potsdami zenekar számos fellépésének sem-
mi köze a filmhez vagy mozihoz, a filmzene-
kar elnevezés bizonyos szinten garantálja, 
hogy a nagyközönség pozitív képet alkosson 
róla. Már ez önmagában is segítséget jelent-
hetett, amikor közel tíz évvel ezelőtt a Bran-

denburgi Kultuszminisztérium meg akarta 
vonni a támogatást a filmzenekartól, és a ze-
nekarnak meg kellett védenie magát. Ha a 
médiában elterjed a megszorító intézkedés 
híre, az emberek annál inkább odafigyelnek, 
minél ismertebb számukra az érintett kultu-
rális intézmény.
Ugyanilyen egyszerűen működik ez a politi-
kusok esetében is. Már az is hasznos lehet, ha 
a képviselők akár csak a zenekar nevét meg-
jegyzik. Természetesen nem azokról a politi-
kusokról van szó, akik a kultúrpolitika terén 
dolgoznak, hiszen ők általában megfelelően 
tájékozottak, és ismerik a kultúra képviselőit, 
hanem a más területeken dolgozókról. A 
frakciógyűléseken gyakran szükség van 
többségi szavazataikra. 2005 nyarán a Ba-
belsbergi Filmzenekar esetében éppen ez tör-
tént. A tartományi gyűlés kulturális bizottsá-
ga erőteljesen szembeszállt a tartományi 
kormány tervével, és a pénzügyekért felelős 
képviselőket végül a hatékonyság érvével si-
került is meggyőzniük, hiszen a Babelsbergi 
Filmzenekar költségvetésének 55 százalékát 

Van, aki azt mondja, „túléltük a válságot”, van, aki azt, „ezen túl vagyunk,  
a következő biztosan nemsokára érkezik”. A német zenekarok egy része 
bizonytalan jövő előtt áll, és egy részüknek a közelmúltat is számba kell 
venniük. Az utóbbi évtizedekben volt mitől tartaniuk, hiszen voltak  
zenekarok, amelyek megszüntetésre vagy összevonásra kerültek.  
És vannak zenekarok, amelyek szinte változatlanul kerültek ki a válságból. 
Hogyan sikerült nekik? A politikai körökben folytatott ügyes lobbival?  
A közönség és a nyilvánosság támogatásával? Vagy csupán „szerencséjük 
volt”? Az ő és a kevésbé „szerencsés” zenekarok tapasztalataiból mi is 
tanulhatunk.
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képes volt saját koncertbevételeiből fedezni, 
ami az önértékesítés kiváló példája.
Egy jó márkanévvel a tarsolyban még a válsá-
gos helyzetek is megfordíthatók, ha – a mű-
vészi szellemhez hűen, amelyre az igazi mű-
vészetnek mindig szüksége van – előrevetítjük, 
mi minden válhat a zenekarból, méghozzá 
mindenki, adott esetben az állami támoga-
tást nyújtó szerv hasznára is. A potsdami pél-
dára visszatérve: a folyamatos anyagi gon-
dokkal küszködő Lausitztring versenypálya, 
a Cargo-Lifter Zeppelin projektje és más 
„nagy elképzelések” éppen ezekben ez évek-
ben súlyos anyagi terheket róttak Branden-
burg tartományra. Százmilliókat költöttek 
ezekre a részben nevetséges tervekre, míg a 
Filmzenekartól majdnem megvonták az évi 
750 ezer eurót. Az eszközök arányossága a 
kultúrpolitika terén ütőképes érvnek számít, 
így megelégedetten dőlhetünk hátra: a Ba-
belsbergi Filmzenekar túlélte a válságot!
A jövőképhez hozzátartozik az is, hogy a ze-
nekar őszintén higgyen magában, és elég ön-
bizalommal rendelkezzen ahhoz, hogy meg- 
győződését igazolni tudja a nyilvánosság 
előtt. Az önbizalom növekszik, ha a zenekar 
támogatásban és elismerésben részesül a tár-
sadalom és a kultúra képviselői részéről.
Az egyik oldalon ott a folyamatos tartományi 
és helyi szintű háztartáskonszolidációs intéz-
kedésekből eredő tényleges anyagi nyomás. A 
másik oldalon az a szellemiség, amely e szá-
mításokat körüllengi, egészen pontosan a 
korszellem, amely az elmúlt két évtizedben 
többé-kevésbé jól állt hozzá a klasszikus, a 
kórus- és a zenekari zenéhez. Az újraegyesí-
tést követő években elterjedt nézet volt, hogy 
az új tartományokban fennálló „sok” zenekar 
az NDK „túl”teljesítésének az eredménye. Ez 
a vélemény a mai napig tartja magát, főként a 
nyugati tartományokban, ahol a mai napig a 
régi szövetségi köztársaság kulturális támo-
gatását tartják – nem tudatosan, de magától 
értetődően – a legmegfelelőbb és igazi érték-
mérőnek. Tény azonban, hogy azon kelet-né-
met zenekarok számára, amelyeket a meg-
szüntetés veszélye fenyegetett, de mégis 
sikerült túlélniük, ez a régi mérce már nem 
érvényes. Türingia tartomány kisebb zeneka-
rai, például a Landeskapelle Eisenach vagy a 
Thü ringer Sympohniker Saalfeld- Rudolstadt 
a túlélésért folytatott küzdelem során olyan 
erőfeszítésekre voltak képesek, amelyek jóval 
meghaladják egyes nyugati kollégáik áldo-
zatkészségét (állások megszüntetése, taglét-
szám csökkentése, házi kollektív szerződések, 
a díjemelésről való lemondás). Ez is hozzájá-
rult e zenekarok túléléséhez, és jelentős mér-
tékben befolyásolta és meg is változtatta a 
németországi zenekarok életét.

A helyhez való kötődés segítséget jelent a túl-
élésért folytatott harcban. Minél több és in-
tenzívebb kapcsolatot ápol egy zenekar a ré-
gióján belül, annál több pártfogót találhat, 
ha szükség lenne rá. Jobbak az esélyei annak 
a zenekarnak, amely járja az iskolákat, és ok-
tató tevékenységet folytat, vagy amelynek 
bérletei iránt nagy a kereslet. A program te-
rén is lehet engedményeket tenni, kérdés 
azonban, milyen messzire mehet el e téren 
egy zenekar. Hány vélhetően kaszasikert 
hozó vagy populáris (operett, filmzene, jazz, 
pop, rock és – esetleg – slágerparádé) progra-
mot bír el a repertoár a kultúra közvetítéséért 
vállalt művészi felelősséggel összeegyeztetve? 
Nem fogadható el minden módszer, még a 
túlélés érdekében sem. A zenekar nem veszít-
heti el büszkeségét, és arculatát annál inkább 
meg tudja őrizni, minél erősebb a kapcsolati 
hálója.
A Lipcsei Szimfonikus Zenekarnak (koráb-
ban Nyugat-szász Filharmónia, majd Nyu-
gat-szász Filharmonikus Zenekar) minden 
bizonnyal segítséget jelent, hogy a Lipcsei 
Zenei Főiskola fontos partnere a zenészkép-
zés terén, akárcsak a weimari Liszt Ferenc 
Zenei Főiskola. A türingiai zenekaroknak jól 
látogatott koncertjeik adnak biztonságot. Ha 
az előadásokra sokan járnak, a pénzügyi tá-
mogatások iránti kérelmeket is jobban alá le-
het támasztani. Azonban ez esetben is igaz, 
hogy a kvóta nem minden. De hol mutatnak 
be új zenét, és hol vállalják a zenei kísérletezés 
kockázatát? Az utóbbi időben a túlélésért 
küzdő zenekarok nemigen tudtak új művek-
kel és ősbemutatókkal foglalkozni. A látoga-
tók számának visszaesésétől való félelem 
meghatározóbb szerepet töltött be életükben, 
mint a programtervezés.
Visszatekintve általánosságban elmondható, 
hogy a túlélő zenekarokat kreatív ötletek so-
kasága jellemzi. A profil erősítése minden ze-
nekar számára fontos. Azok, akik akut vál-
ságban vannak, és a megszűnés fenyegeti 
őket, ez a profil meghatározó lehet megmara-
dásuk szempontjából. Így történt ez a Mün-
cheni Rádiózenekar esetében is, amelynek 
példája megmutatta, hogy egy látszólag stabil 
helyzet is megváltozhat hirtelen, aminek kö-
vetkeztében a zenekar fennmaradása is bi-
zonytalanná válhat. Noha korábbi vezető 
karmestere, Marcello Viotti idején bel- és 
külföldön is komoly művészi elismerésnek 
örvendett, mégis a megszüntetés veszélye fe-
nyegette, mert a Bajor Rádiónál megtakarítá-
si intézkedések meghozatalára került sor. A 
bizonytalanság hónapjait követően csak 
2005-ben érkezett el a „megváltás” azzal, 
hogy a zenekari tagok létszámát jelentős mér-
tékben, 72-ről 54-re csökkentették.

A legújabb tervvel kapcsolatosan, amely alap-
ján Baden-Württembergben 2016-tól össze 
kívánják vonni a Dél-nyugati Rádió két ze-
nekarát, a Müncheni Rádiózenekar példáját 
látva csak ennyit mondhatunk: legalább túl-
élték! A Müncheniek kibővítették profilju-
kat. 2006 óta erőteljesebben foglalkoznak 
ifjúsági és oktatói feladatokkal. Ulf Schirmer, 
a zenekar művészeti vezetője munkaidejének 
egyharmadát a mai napig az ifjúságnak szen-
teli. Az elmúlt évek koncertprogramjaiból is 
jól látszanak a pro filalakítást célzó kreatív 
ötletek. Néhány éve a filmzene is felkerült a 
reper toárra, például a München Filmfeszti-
vál megnyitásakor Michael Bully Herbig 
részvételével megtartott „Sounds of Bully’s 
Cinema” koncert alkalmával. A 2015/16-os 
szezonban a Müncheni Rádiózenekar emel-
lett ritkaságokat és ismeretlen műveket, pél-
dául Benjamin Godard (1849–1895) Dante 
című operáját és Joseph Beer (1908–1987) 
egyik operettjét is előadja. A viszonylag nagy 
programbeli szórás azt mutatja, hogy a Mün-
cheni Rádiózenekar újra erős lábakon áll a 
„közszolgálati rádió kultúraközvetítési fel-
adatainak ellátásában”, és el tud térni a meg-
szokott programszerkesztéstől.
Az említett türingiai zenekarokról ez nem 
mondható el. Ennek oka pedig a közpénzek 
elosztásának problematikája a tartomány és 
az önkormányzatok között. Ha a városok 
mint a zenekarok fenntartói, illetve finanszíro-
zói nem kapnak jóváhagyást költ ség ve té sük-
höz, elsőként „önkéntesen vállalt” költségei-
ket – és ide tartoznak a kulturális kiadások is 
– kell megvizsgál niuk. Megszorítások tekin-
tetében pedig a zenekarok és színházak min-
dig első helyen állnak. Türingia tartomány-
ban éppen ezért nagy reményeket támasztanak 
a kormányon lévő vörös-vörös-zöld koalíció-
val szemben. Kérdés, hogy ténylegesen lesz-e 
változás az említett önkéntes támogatások te-
rén. Egyfajta „kulturális garanciára” lenne 
szükség, amely biztosítaná, hogy a városok 
egyes önként vállalt kulturális ráfordításai 
érinthetetlenek legyenek, és ne legyenek fel-
használhatók a tartományi háztartások eladó-
sodás elleni konszolidációjához. Baden-Würt-
tembergben már meg is fogalmazták az 
előzetes elképzeléseket. Ha ugyanis 2020-tól 
az adósságfék érvényes lesz a szövetségi álla-
mokra, a zenekari pénzek sem igen fognak 
emelkedni. Ez biztos. Emellett a szolidaritási 
járulék elmaradása tovább fogja élezni a hely-
zetet az új tagállamokban. A „kulturális ga-
rancia” esetükben igazi főnyeremény lenne, és 
valójában csak bevezetése után mondhat-
nánk, hogy „hurrá, még életben vagyunk!”

(Das Orchester 2015/9 –  
Köszönjük a közlés jogát!)


